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PLE DE L’AJUNTAMENT  

 
 
 
Sessió Extraordinària                                                         Divendres, 16 de novembre de 2012 
Acta núm. 12                                                                                                       1a. convocatòria 
 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: Sr. JOAQUIM BALSERA GARCIA. 
 
Regidors/Regidores: Sr. VÍCTOR CARNERO LÓPEZ, Sra. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ, 
Sra. APOLONIA HERRERA ZAMORA, Sr. JOSÉ FCO. OBISPO VALLECILLOS, Sr. 
GERMÁN AGUSTÍ SANCHÍS, Sr. JORDI JIMÉNEZ HORCAJADAS, Sr. MIQUEL-ÀNGEL 
DÍAZ NARANJO, Sra. MAITE MARTÍ ALBERT, Sr. JOSEP LLOBET NAVARRO, Sr, 
SERGIO ENGLI IZQUIERDO, Sra. MÓNICA PARÉS CENTENO, Sr. JOSÉ-ANTONIO 
SÁEZ LÓPEZ, Sr. RAMON CASTELLANO I ESPINOSA, Sr. ANTONI RAFANELL I 
AMAT, Sr. GABRIEL MARTORELL I VIVES, Sra. EMMA BLANCO ANGUERA, Sr. 
FRANCISCO JAVIER GARCÍA GALCERAN, Sr. ANDREU PÉREZ I LORITE, Sr. JORDI 
CALATAYUD I SANCHÍS, i Sr. MIGUEL ÁNGEL IBÁÑEZ GINER.  
 
Funcionaris: 
Secretari accidental: Sr. Joaquín García Lorca. 
Interventor : Sr. José Mª Garcia Pascual. 
Adjunta a la Secretaria: Sr. Elena Benítez Espinosa. 
 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va 
reunir el Ple de l'Ajuntament el dia setze de novembre de dos mil dotze, en sessió 
extraordinària, primera convocatòria, amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, 
alcalde-president, concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel 
secretari accidental, Sr. Joaquín García Lorca. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
 
I essent les divuit hores, quatre minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, l’acord 
següent: 
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PART RESOLUTIVA DEL PLE  
 

 
 

1 - PRESSUPOST  GENERAL 
ANY 2013 

 
PRIMER .- Aprovar inicialment , tal com es disposa en l'Art. 162 i ss. del Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, el 
PRESSUPOST GENERAL per l’any 2013 i les seves Bases d'Execució, que comprèn el 
Pressupost de l'Ajuntament,  i les previsions d'ingressos i despeses de les Empreses Municipals 
(Prestació de Serveis al Ciutadà, SA,  i Gavanenca de Terrenys i Immobles, SA, ). 
 
El resum numèric, per capítols, dels diferents Pressupostos que s'integren en el Pressupost General 
és el següent: 
 
 
 PRESSUPOST DE L'AJUNTAMENT 
  
 ESTAT DE DESPESES 

 
CAPÍTOL I   - Despeses de personal ...................................................  16.620.230,00 € 
CAPÍTOL II   - Despeses en béns corrents i serveis .............................  8.071.265,00 € 
CAPÍTOL III   - Despeses financeres......................................................  1.702.210,00 € 
CAPÍTOL IV - Transferències corrents................................................  11.688.215,00 € 
CAPÍTOL VI  - Inversions Reals............................................................  190.000,00 € 
CAPÍTOL VII  - Transferències de capital .............................................  ---- 
CAPÍTOL VIII  - Actius Financers...........................................................  ---- 
CAPÍTOL IX - Passius Financers.........................................................  2.340.480,00 € 
                      TOTAL:...................  40.612.400,00 € 
  
 
 

ESTAT D'INGRESSOS 
 
CAPÍTOL I   - Impostos Directes .........................................................  18.912.630,00 € 
CAPÍTOL II   - Impostos Indirectes.......................................................  304.300,00 € 
CAPÍTOL III  - Taxes i altres ingressos ................................................  7.516.345,00 € 
CAPÍTOL IV  - Transferències corrents................................................  12.286.495,00 € 
CAPÍTOL V  - Ingressos Patrimonials.................................................  1.592.630,00 €   
CAPÍTOL VI  - Alienació d'Inversions reals .........................................  ---- 
CAPÍTOL VII  - Transferències de capital .............................................  ---- 
CAPÍTOL VIII  - Actius Financers...........................................................  ---- 
CAPÍTOL IX - Passius Financers.........................................................  ----  
        TOTAL:....................  40.612.400,00 € 
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 PREVISIONS DE DESPESES I INGRESSOS 
DE LA SOCIETAT MERCANTIL "PRESEC,S.A."  

 
 PREVISIONS DE DESPESES 
 
  - Despeses de personal .........................................................................  6.973.607,87 € 
  - Despeses en béns corrents i serveis...................................................  2.420.482,13 € 
  - Despeses financeres ...........................................................................  106.350,00 € 
  - Passius Financers...............................................................................  200.000,00 € 
   TOTAL: ...................  9.700.440,00€ 
 
 
 PREVISIONS D'INGRESSOS 

 
  - Taxes i altres ingressos ......................................................................  432.440,00 € 
  - Transferències corrents......................................................................  9.268.000,00 € 
   TOTAL: ...................  9.700.440,00 € 
 
 
 
 
 PREVISIONS DE DESPESES I INGRESSOS 
 DE LA SOCIETAT MERCANTIL "GTI, SA"  
 
 PREVISIONS DE DESPESES 
 
  - Despeses de personal .........................................................................  867.187,00 € 
  - Despeses en béns corrents i serveis...................................................  243.600,00 € 
  - Despeses financeres ...........................................................................  694.914,00 € 
  - Transferències corrents......................................................................  80.500,00 € 
  - Inversions reals .................................................................................. 4.096.032,02 € 
  - Passius financers................................................................................  6.419.514,89 € 
   TOTAL: ...................  12.401.747,91 € 
 
 
 
 

PREVISIONS D'INGRESSOS 
 
  - Taxes i altres ingressos ......................................................................  12.092.747,91 € 
  - Transferències corrents......................................................................  150.000,00 € 
  - Ingressos patrimonials .......................................................................  159.000,00 € 
   ________________  
   TOTAL: ...................  12.401.747,91 € 
 
 
 
A l'esmentat Pressupost, i com document incorporat al mateix conforme al que disposa l'Art. 90 de 
la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règimen Local, s'acompanya la plantilla 
del personal i la relació de llocs de treball de l’Ajuntament de Gavà per  a l'exercici de l’any 
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2013 que comprèn els llocs de treball reservats a funcionaris de carrera, personal eventual i 
personal contractat en règim de dret laboral. 
 
SEGON.- Exposar el Pressupost al públic per termini de 15 dies, comptats a partir del següent 
al de publicació en el Butlletí Oficial de la província del corresponent anunci (art. 20.1 Reial Decret 
500/1990, de 20 d'abril), durant los quals els interessats (art. 169.1 del Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova la Llei Reguladora de les Hisendes Locals ) podran 
examinar-lo i presentar reclamacions (art. 170.2 del mateix Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de 
març) davant el Ple. 
 
TERCER.- El Pressupost es considerarà definitivament aprovat si no s'haguessin presentat 
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà del termini d'un mes per a resoldre-les (Artº 169.1 
del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març). 
 
L’acord va ser adoptat per onze (11) vots a favor (9 PSC i 2 ICV-EUiA), set (7) en contra (4 PP 
i 3 CiU) i tres (3) abstencions (2 ERC-EV-IxG i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 

 

El debat d’aquest punt de l’ordre del dia es va iniciar, atorgant el sr. alcalde la paraula al Tinent 
d’Alcalde de l’Àmbit de Presidència,  sr. Víctor Carnero, el qual, literalment, va dir: 
 
“Com cada any, es presenta en aquest Ple extraordinari el Pressupost de l’Ajuntament de Gavà 
per a 2013, integrat pel pressupost de la corporació i els de les societats mercantils municipals.  
 
Tot i així aquest pressupost presenta una novetat important respecte als anteriors, és el primer 
fruit de la nova organització municipal  definida pel pla de modernització Gavà 21 que implica, 
entre d’altres coses, la dissolució dels organismes autònoms i la seva integració dintre de 
l’estructura pressupostària de l’Ajuntament.  
 
Un cop més, i aquest any amb més motiu si cap, agraïm l’esforç i coordinació de tots i cadascun 
dels àmbits d’actuació municipals per proporcionar en la forma i el termini previstos la 
informació sol·licitada, donant cabuda a tots els programes i activitats que s’ha acordat duu a 
terme, amb respecte a la limitació econòmica consignada per a cada cas. 
 
Els elements que integren el  Pressupost General de l’Ajuntament de Gavà per a l’any 2013 són 
els següents: 
 
A. El Pressupost General pròpiament dit: El pressupost de la pròpia entitat, les Bases 

d’execució del pressupost, i els estats de previsió de despeses i ingressos de les dues 
societats mercantils municipals, el capital social de les quals pertany íntegrament a l’entitat. 

 
B. La documentació annexa al pressupost general: 
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1. Els programes anuals d’actuació, inversions i finançament de les societats mercantils 
municipals (art. 114 del RD 500/1990). 

 
2. L’estat de consolidació del pressupost de l’Ajuntament amb els estats de previsió de les 

seves societats mercantils. 
 

3. L’estat de previsió de moviments i situació del deute comprensiu del detall 
d’operacions de crèdit pendents de reembors al principi de 2013, i del volum 
d’endeutament al tancament de l’exercici, distingint operacions a curt i llarg termini, 
així com de les amortitzacions que es preveu atendre durant el mateix període. 

 
C. La documentació complementària (art. 168.1 del TRLRHL): 
 

1. Memòria subscrita pel President explicativa del contingut del pressupost 2013 i de les 
principals modificacions que presenta amb relació al vigent. 

 
2. Liquidació del Pressupost de 2011 (art. 89 a 105 del RD 500/1990) i avanç de la 

liquidació de 2012 referida als sis primers mesos de l’any (regles 107 a 110 de l’ordre 
EHA/4041/2004), el qual consta de dues parts: la liquidació esmentada de la primera 
meitat de l’exercici i l’estimació de la liquidació a 31 de desembre d’enguany. 

 
3. Annex de personal de l’Entitat local: Plantilla i RLT 

 
4. Annex de les inversions a executar a 2013. 

 
5. Informe econòmic-financer on s’exposen les bases preses per avaluar els ingressos i les 

operacions de crèdit previstes, la suficiència dels crèdits de despesa per atendre les 
obligacions exigibles i el funcionament dels serveis, i, per tant, l’anivellament del 
pressupost.  

   
Pel que fa referència a l'entorn macroeconòmic, el pressupost 2013 que es formula es veu 
afectat un any mes per la recessió econòmica en la que ens trobem. Aquest entorn de 
complexitat de la conjuntura econòmica i d’incerteça ha suposat un increment notable del grau 
d’optimització dels recursos per garantir de forma realista i responsable el manteniment de les 
polítiques públiques prioritzades pel govern de la ciutat. 
 
A més, ens trobem en un context on la normativa dictada per les administracions superiors 
(l’autonòmica i, molt especialment, l’estatal), condiciona de manera molt notable el marge de 
maniobra dels ens locals, també de l’Ajuntament de Gavà. L’obligació de complir amb la 
legalitat, així com la necessitat de participar activament en el compliment dels objectius de 
dèficit del sector públic, determinen en bona mesura la configuració d’aquest pressupost. Es 
constata una vegada més, i en les condicions actuals de manera encara més evident, que el 
finançament local segueix sent una assignatura pendent. 
 
Aquesta circumstància conviu amb un altre fet també evident: la reducció que previsiblement 
continuarà sofrint l'Ajuntament en els ingressos, tant els propis com els provinents de la 
Generalitat de Catalunya i de la Diputació de Barcelona per a la coofinanciació de determinats 
serveis  i programes. 
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En aquest context, i seguint el criteri de responsabilitat i racionalització que ens regeix, 
refermem l’objectiu dissenyat a principi de mandat de reduir la despesa corrent en 3’5 milions 
d'euros més durant els propers anys, i executar un pla de millora dels ingressos a través de la 
gestió del patrimoni municipal i de l'estudi de noves vies d'ingrés. 
 
En aquest context, cal destacar que hem optat per no incrementar la pressió fiscal, de manera 
que els ciutadans i ciutadanes de Gavà, en un moment de grans dificultats, no hagin de fer front 
a una fiscalitat més alta. És per això que reduïm un 3’2% l’IBI, congelem els impostos més 
significatius i apliquem un increment del 2,7% a la resta d’impostos i taxes, un percentatge 
inferior a l’increment anual de la inflació, situat en el 3,5%.  
 
En resum, tot aconsella una estimació dels ingressos tributaris prudent, en línia amb la tendència 
de la liquidació del 2011 i l'estat d'execució del 2012, i d'acord a les modificacions de les 
ordenances fiscals formulades pel 2013. 
 
En aquesta situació, el volum inversor pel 2013 serà necessàriament limitat, tant pels 
condicionants legals com per la no incorporació encara de les previsions per inversions 
supramunicipals. 
 
En quant l’evolució del capítol IX l’import previst de 2.340.480,00 € recull  la previsió 
d’amortització dels préstecs pendents a 31/12/2012 i concorden amb els quadres d’amortització 
confeccionats per cadascú d’ells d’acord amb el tipus d’interès  estimat  per l’any 2013 al 
voltant d’un 4,5% nominal.  
 
El volum total del deute es redueix. En quant el deute viu municipal, aquest es situarà al final de 
l’exercici en 32.504.571,14 € situant la ratio d’endeudament a 31/12/2013 en un 79,25 %, i amb 
la previsió d’arribar al final de mandat al 70 %, tot plegat molt lluny del 110% que fitxa com a 
límit la Llei d’Hisendes Locals. 
 
Es tracta d'un pressupost auster (restrictiu) que experimenta una practica congelació respecte a 
del pressupost 2012. 
 
El pressupost ordinari de l'Ajuntament, tant pel que fa referència als ingressos com a les 
despeses, ascendeix a la quantitat de 40.612.400 €. Es presenta per tant un pressupost equilibrat. 
Amb un increment del 0,8 %. 
 
El pressupost consolidat ascendeix a 53.220.587,91 €. 
 
El pressupost consolidat sense GTI ascendeix a 41.044.840 €, amb un increment del 0,64 %. 
 
Ingressos: 
 
Sobre unes previsions realistes, els tributs del capítol I es redueixen un 0,55 % respecte al 2012 
com a resultat de la baixada del 3,2% de l’IBI acordada pel govern de la ciutat, mentre que 
baixen els ingressos per taxes i altres ingressos en un 1,78 %.  En quant a les transferències 
corrents es contempla un increment motivat per l'estimació de la participació en els tributs de 
l'Estat. 
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Pel que fa a les despeses per operacions corrents (capítols I a IV), més amortització del deute, al 
pressupost es consignen els crèdits necessaris per afrontar el conjunt de les obligacions 
assumides per l'Ajuntament i les despeses de funcionament.  
 
Despeses: 
 
En el capítol I es contemplen les previsions de la LGPE 2013, que juntament amb el que disposa 
el decret 20/2012, implicarà una reducció del capítol I d’un -2,14% , davant l’obligació legal 
d’amortitzar totes les vacants produïdes durant l’exercici. 
 
Les despeses en béns corrents i serveis augmenten en un 0,41%. Aquest lleuger augment en 
realitat amaga una reducció real de la despesa al assumir l’increment de l’IVA decretat el mes 
de juliol de 2012, i dels consums (gas, electricitat, aigua), una aplicació molt important del 
pressupost municipal que s’ha situat entorn el 5% durant el 2012. Aquesta reducció efectiva de 
la despesa ha estat gràcies els continuats esforços de racionalització i al pla d’estalvi energètic 
dissenyat i implementat per la corporació. 
 
Eixos d’acció política del pressupost: l’economia, les persones i la ciutat. 
 
1. La reactivació econòmica 

 
El pressupost 2013 pren com a referència el Pla de Promoció Econòmica de la ciutat de Gavà i 
les diferents mesures que contempla. 
 
A més de desenvolupar les subvencions fiscals a les empreses que creïn ocupació i el pla 
d’ocupació cofinançat per l’Àrea Metropolitana, farem realitat l’Oficina d’Atenció a l’Empresa 
i seguirem treballant per la Finestreta Única Empresarial. 
 
Així mateix, seguirem treballant en el Pla de City Màrqueting i el nou portal econòmic, com a 
eines de promoció per atraure negocis a la ciutat.  
 
En el marc del Clúster 6M, seguirem impulsant els projectes de tecnologies per a la millora de 
la mobilitat, amb els quatre ajuntaments del delta i Innobaix. 
 
També volem activar l’economia de Gavà afavorint la creació d’empreses mitjançant 
l’assessorament sobre el procés de creació de l’empresa i l’anàlisi de la seva viabilitat, així com 
en la cerca de finançament, formant als nous emprenedors per tal dotar-los d’eines que millorin 
la gestió dels seus negocis i assessorant-los en la consolidació, pel que comptarem amb la 
col·laboració de la Confederació de Treballadors Autònoms de Catalunya (CTAC).  
 
També fomentem la creació de nous negocis amb sessions d’informació per a persones 
emprenedores i reconeixerem les noves iniciatives emprenedores amb els Premis Delta, que 
l’edició d’enguany coordinem des de Gavà i serem organitzadors i seu de l’acte de lliurament 
dels premis. 
 
La unitat de comerç i fires portarà a terme diverses accions de dinamització i suport al sector 
comercial, així com els diferents programes inclosos dins l'organització de la Fira d'Espàrrecs. 
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2. Els serveis a les persones 
 
Els pressupostos de l’Àmbit de Serveis a les Persones, anteriorment gestionat des del Patronat i 
ara gestionat des de una Àrea Municipal, per l’any 2013 segueixen basant-se en criteris 
d’austeritat, rigorositat i optimització dels recursos per a la prestació de serveis.  
 
Amb aquesta premissa, la priorització d’aquest àmbit han estat les persones. La protecció social, 
l’atenció a qui més ho necessita i l’educació, són els pals de paller d’aquesta proposta de 
pressupostos.  
 
De cada 100 € de despesa del pressupost, 24 € es destinen a les persones. 
 
A l’apartat de despeses: 
 

- Als Serveis Generals es mantenen les assignacions a partides de manteniment i millores 
de les instal·lacions i equipaments. 

 
- A l’apartat de Cultura s’ajusta el pressupost en un 3% de reducció que no suposarà en 

cap cas una disminució de la qualitat de la programació cultural de la ciutat, sinó que 
s’assumirà en l’estalvi producte de l’unificació de sistemes de gestió amb l’efecte de 
desaparició dels organismes autònoms.  

 
- A l’apartat d’entitats, es detecta la continuïtat en l’aposta ferma per l’acció de les 

entitats a la nostra ciutat. L’any 2012 ha estat un any en el que s’han optimitzat molts 
processos i s’han ajustat esforços per mantenir l’alt nivell d’activitat de la nostra ciutat a 
una situació de recursos escassos. L’any 2013 esdevindrà un any de continuïtat en 
aquesta mateixa línia.  

 
- A l’apartat social  s’aposta de mantenir els nivells de cobertura a la ciutat, mantenint els 

ajuts a famílies, el suport a les entitats socials, els imports resultants de l’aplicació de la 
llei de dependència, els ajuts en situacions d’emergència social, els ajuts a la realització 
d’activitats extraescolars, el manteniment dels programes adreçats a la gent gran i  
l’aposta per mantenir els programes de beques de menjador i llibres. 

 
- A l’apartat educatiu, es mantenen el suports a les entitats de l’àmbit educatiu i es 

mantenen i optimitzen els programes d’abast educatiu. 
 

- A l’apartat d’activitats esportives, es produeix una clara aposta pel manteniment de les 
línies treballades els darrers temps (esport i ciutat, esport i salut, esport a l’entorn 
natural, ciutat saludable, esport i gent gran,...). En aquest sentit es segueix confiant en la 
gran tasca de les entitats esportives de la ciutat en la gestió dels horaris dels 
equipaments, de cara a optimitzar els recursos que s’hi destinen. Amb la nova 
configuració de l’organització municipal es procedirà a  la reconfiguració dels equips de 
manteniment per a la seva incorporació a tasques i funcions de la gestió d’instal·lacions 
de manera més eficient i eficaç. 

 
- A l’àmbit del patrimoni, es manté una clara aposta pel manteniment de les línies 

treballades en els darrers temps tant en el Centre d’Història de la Ciutat en projectes 
emblemàtics, en la programació al museu des de la complicitat local i ciutadana i en 



  

 

 9 

resum en la potenciació del patrimoni local amb una clara aposta per l’àmbit educatiu i 
familiar (castell d’Eramprunyà, Refugi de la Rambla, Parc de les Mines,...) 

 
3. La ciutat 
 
Tot i la crisis 32 € de cada 100 € del pressupost 2013 es destinaran a la ciutat. Volem seguir 
mantenint els estandarts de qualitat de vida que hem aconseguit durant els darrers 8 anys. 
 
Continuar fent de Gavà una ciutat acollidora i segura, 12 € de cada 100 € de despesa es 
destinaran a garantir la seguretat de la nostra ciutat. 
 
El pressupost de l’empresa municipal PRESEC , SA per al exercici 2013 contempla la quantitat 
de 9.700.440 €, implica una reducció del 1,36 %. 
 
L’aportació municipal és de 9.268.000 €, representa un ajust del 0,61 %. Es tracta d’un 
pressupost que reflecteix l’austeritat que reclama la situació actual, però al mateix temps, 
avança en l’optimització dels recursos disponibles i la implementació de criteris de gestió 
orientats a la màxima efectivitat de tots els processos de l’empresa municipal, responent a la 
voluntat de garantir els serveis que la societat presta a la ciutadania i el seu nivell de qualitat. 
 
Pel que fa referència a l’estimació dels ingressos i despeses de la societat municipal GTI el 
pressupost és de 12.092.747,91 €. Durant l’exercici es prevé la venda de la parcel·la B.2 del Pla 
de Ponent i l’inclusió  dels pagaments i dels corresponents ingressos de les obres de la primera 
fase de Ponent (Barri Can Ribes) i les corresponents quotes d’urbanització.   
 
Per acabar i de manera resumida, el pressupost 2013 de l’Ajuntament de Gavà es caracteritza 
per: 
 

• Manteniment de la despesa assumint la càrrega financera, contenint el dèficit i 
disminuint el deute, i absorbint factors com l’increment de l’IVA i, en conjunt, els 
condicionants legals i macroeconòmics. 

 
• Estalvis en despeses de personal en el marc de millora de la productivitat, l’eficiència i 

el servei que estableix el programa de modernització Gavà 21. 
 

• Priorització de les despeses socials i de manteniment i seguretat, juntament amb 
l’èmfasi en les accions de promoció econòmica. 

 
Uns comptes rigorosos, prudents i equilibrats, però realistes amb les necessitats actuals. És un 
pressupost ajustat, que permet afirmar que l’Ajuntament de Gavà manté i accentua la línia de 
contenció i responsabilitat dels darrers anys. Gastar menys i gastar millor, establint prioritats 
clares per assegurar els serveis bàsics, atendre les necessitats creixents en un entorn de màxima 
complexitat i dificultats evidents, i obrir vies per contribuir a la reactivació econòmica i la 
creació d’ocupació.” 
 
 
Seguidament, va fer ús de la paraula el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de 
C’s, qui, textualment manifestà:  
 



  

 

 10 

“Vemos que dentro del plan de modernización Gavà 21, por fin se ha iniciado un ajuste en la 
estructura del Ayto al integrarse la gestión de los Patronatos e Institutos, de lo cual nos 
alegramos pues consideramos, al igual que Uds. que bien gestionados estos cambios pueden 
generar unas sinergias que, bien gestionadas, pueden traducirse en un ahorro, que iría 
francamente bien. También consideramos positivas las ayudas a emprendedores y las de 
fomento del empleo a las que se han dedicado unas ciertas partidas presupuestarias. 
Ahora bien si por el lado de Patronatos e Institutos se ha avanzado, por el de las 
empresas municipales seguimos igual o, según se mire, peor. 
 
En relación a Gavanenca de Obres, S.L., la misma está sin actividad y se les ha rescindido el 
contrato laboral a los 3 trabajadores de la plantilla. Es decir, a nivel práctico no existe. 
 
Respecto a Gavà Televisió, S.L., le han cambiado ustedes el “modelo de gestión” para 
incorporarla a Alcaldía manteniendo, en este caso sí, todos los puestos de trabajo. Una TV por 
Internet no se dirige al conjunto de la población de Gavà sino que únicamente una parte de los 
jóvenes, como usuarios natos de las nuevas tecnologías, la podrán seguir cuando haya 
cuestiones concretas que les interesen a ellos. Por lo tanto, no creemos que se justifique este 
gasto y queremos recordar hoy que tras aprobar en el Presupuesto 2012 una partida anual de 
200.000 €, en enero 2012, si no recuerdo mal,  se aprobó una aportación extraordinaria de otros 
200.000 € y que hace unos pocos meses se hizo otra suplementaria de 50.000 € más. Con lo 
cual, este año ya se ha llegado a los 450.000 €, y hay que recordar que en el presupuesto del año 
2001 fueron 500.000 €. 
 
Lo que en alguna ocasión hemos llamado desde nuestro grupo municipal de C's la “Corporación 
Gavanenca de Medios de Comunicación” entendemos que sigue siendo a todas luces excesiva 
para una población de 45.000 habitantes, sobre todo en una época de crisis como la actual. Hace 
2 años ya propusimos una alternativa que permitía disminuir los gastos de “comunicación” en 
más de 200.000 € sin que los trabajadores viesen disminuidos sus ingresos, pero simplemente 
no les gustó o no la consideraron. 
 
Por lo que respecta a la “gran” empresa municipal PRESEC, S.A., la propuesta de presupuesto 
es sensiblemente igual a la del 2012. El total disminuye un 1,36% y vemos que en capitulo 1 
disminuye un 0,63%. La verdad es que 43.993,71 € respecto a una masa de 6.973.607,87 € no es 
que sea mucho, y por ello no podemos considerarlo un gran esfuerzo. La otra disminución que 
se  produce es en el Cáp. 2 y lo hace en 70.753,29 € lo que supone un -2,84%. Esto no es lo que 
desde C’s esperábamos. No vemos en este presupuesto de PRESEC, S.A. el esfuerzo necesario 
para arrimar el hombro en la situación actual de nuestro Ayuntamiento. 
 
En relación a la empresa constructora municipal Gavanenca de Terrenys i Immobles, S.A., el 
presupuesto de GTI, S.A. que se presenta nos parece, con perdón, una mezcla de la crisis del 
tocho con el cuento de la lechera. En un tono más serio les digo que el optimismo es saludable, 
pero en pequeñas dosis. Plantear que se van a vender en 2013 las propiedades y los activos que 
llevan años a la venta, revisiones de precios a la baja incluidas, y contemplar, además, que se 
cobrará por la parcela B del Pla de Ponent el precio pactado en pleno boom especulativo, 
entendemos que es más que dudoso, pero es que si además tenemos en cuenta las condiciones 
que deben cumplirse como son la venta del 80% de los pisos, cuando en estos momentos en 
Gavà hay varias promociones de pisos sociales de alquiler, que los bancos siguen sin conceder 
créditos y que entre los jóvenes hay más de un 50% de paro, no es de recibo que presenten en el 
Presupuesto 2013 unas amortizaciones de 6.419.515 €, pues desde Ciutadans no lo vemos 
realista, aunque evidentemente nos gustaría y estaríamos encantados que se cumpliese, en 
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cambio lo que si sabemos que se cumplirá es el importe de los 694.914 € de intereses. Cuando 
la realidad pinche el globo del optimismo ¿Qué harán con GTI,?  
 
Muchos hemos hablado los diferentes Grupos respecto a la necesidad de planificar la disolución 
de la citada empresa antes de que arrastre las cuentas del ayuntamiento, pero parece que esto 
tampoco le gusta al equipo de gobierno del PSC e ICV-EUiA. 
 
En cuanto al Presupuesto del Ayuntamiento propiamente dicho, las disminución del capítulo I 
del -2,14% (los Gatos de personal representan el 40,92%) les viene prácticamente impuesta por 
ley, el único margen de maniobra que tenían era el de disminución de cargos, que tampoco 
vemos que haya sido muy efectiva. La variación más significativa es que al acabarse las 
carencias de una buena parte de la deuda, el capitulo IX de amortizaciones crece un 77,81% 
(hasta más de 2.340.480 €) y que el capitulo III de gastos financieros sube un 7,3 % (hasta la 
cifra de 1.694.910 €), de modo que los gastos derivados de los créditos solicitados en ejercicios 
anteriores asciende, entre ambos conceptos (5,76% + 4,17%) al 9,93% del total del presupuesto. 
Así pues, si tenemos en cuenta dichos conceptos, en más del 50% del presupuesto prácticamente 
reconocemos que no tenían mucho margen de maniobra, pero es que en el otro 50% no vemos 
que se hayan aplicado criterios de revisión, serios,  de las subvenciones ni de racionalización de 
los conceptos a que se destinan, por ejemplo, para evitar la proliferación de cursos y actividades 
idénticas, unos realizados directamente por el Ayuntamiento y otros subvencionados a través de 
diferentes entidades. 
 
Pero hay una consideración importante respecto a la ejecución del actual Presupuesto 2012 que 
para nosotros es fundamental al plantearnos nuestro posicionamiento como Grupo Municipal de 
C’s respecto a la propuesta de Presupuesto 2013: durante este 2012 el Ayuntamiento de Gavà 
habrá tenido a 31 de diciembre de 2012, respecto al presupuesto un menor gasto de 1.492.416 € 
--correspondientes a la eliminación de la paga extra de navidad, la menor aportación por 
regularización de impuestos, de 2008 y 2009 así como la no realización de los trabajos de 
revisión catastral, entre otros-- y por otro lado, habrá obtenido unos mayores ingresos por 
importe de 2.360.391 €  --incremento del 10% del IBI, la regularización de la participación en 
los impuestos del 2010, el 50% de la compensación de la guardería la fundación que la 
“Fundación Benestar i familia”, no realiza y debe pagar antes del 31 de diciembre del año en 
curso, etc--, lo cual, incluso restando de dicha cantidad la sensible disminución de ingresos por 
multas de infracciones de trafico, nos da un saldo a favor del ayuntamiento de más de 3.500.000 
€,  cuestión que no vemos reflejada en la previsión de endeudamiento a 31 de diciembre de 
2012, pues presentan rigurosamente la misma que acompañaba a la propuesta de Presupuesto  
2012 de hace un año. 
 
En todo caso, sea como sea, una buena parte de esa cantidad, si no se la han gastado, 
deberíamos verla en un remanente de tesorería que modificaría el Presupuesto que nos 
presentan hoy, y que además, por ley, deberá aplicarse obligatoriamente a amortizaciones, 
cuestión que no vemos prevista en el Presupuesto que hoy someten a aprobación. 
 
No nos convence este presupuesto pues si durante este 2012 se han ahorrado las cantidades 
anteriores, este Presupuesto se verá modificado en corto plazo, y si por el contrario, el equipo de 
gobierno del PSC-ICV-EUiA ha gastado las cantidades ingresadas que no estaban previstas y 
también las de los pagos que no han tenido que realizar, entonces entendemos que no tenemos 
ninguna garantía de que quieran o puedan cumplir el Presupuesto que hoy nos presentan. 
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Un Presupuesto en definitiva, tal y como ustedes han dicho en alguna ocasión, es una 
declaración de intenciones,  a la que nosotros añadimos que debería aproximarse al máximo a la 
realidad y eso es difícil, lo sabemos, y por ello posicionarse respecto al mismo es una cuestión 
de confianza, tanto en la distribución de las partidas y la idoneidad de los conceptos como en la 
voluntad de aplicarlo. 
 
Desde C’s valoramos positivamente lo que entendemos es un paso tímido para racionalizar la 
estructura municipal, pero nuestro Grupo Municipal de C’s no tiene la confianza necesaria en la 
distribución de los conceptos ni en la idoneidad de algunos de ellos, ni en que este equipo de 
gobierno pueda llevarlos a cabo. Por todo ello el posicionamiento de C’s será la abstención.” 
 
 
 

Per part del grup municipal d’ERC-EV-IxG, va ser el sr. Jordi Calatayud, regidor de 
l’esmentada formació qui, de manera literal, va exposar:  

“Nosaltres valorem positivament el manteniment de la despesa social perquè entenem que amb 
les necessitats que la població està passant no es poden deixar de prestar serveis. També 
valorem positivament el fet que l'equip de govern ens hagi convocat per discutir les nostres 
aportacions als pressupostos d'aquest proper any.  

Les nostres esmenes organitzades en tres blocs d'augment de la despesa (accions de promoció 
econòmica, lluita contra l'atur i augment de l'acció social i cultural i xarxa d'entitats) i les 
disminucions requerides per mantenir el pressupost equilibrat, consisteixen en: 

1. Dotar amb 200.000 € mes, el programa de subvenció a les empreses per mirar de millorar 
l'ocupació a la nostra ciutat. 

2. Finestreta única empresarial per les tramitacions empresarials i bonificació de taxes del 
emprenedors per valor de 25000€ tal com va prioritzar el PADEOG. 

3. Mantenir la partida de garantia social en els valors de l'any anterior afegint 65.000 € a 
l'import indicat al pressupost en estudi. L’equip de govern havia ofert, en relació a la Plataforma 
Solidària, la incorporació d’inversions per atendre a la població necessitada. 

4. Invertir en l'arranjament de les voreres dels carrers Sant Josep, Marc Grau, Mare de Déu de 
Bruguers, plaça i passatge Dolors Clúa i carrer Sant Isidre amb una partida de 128.095,39 €. 
Entenien que no hi havia pressupost per inversions però el que demanaven era que fossin 
prioritzades en un futur, quan existís pressupost suficient, atès el ma estat de les esmentades 
voreres. 

5. Creació d'una partida participativa de 50.000 € per tal que les entitats locals que treballen en 
l'àmbit social i assistencial decideixin el seu ús específic. És a dir, la possibilitat de que elles 
mateixes poguessin decidir quins programes són els que creuen interessants i importants  per 
atendre la població perquè elles vivien dia a dia amb la gent que tenia dites necessitats.  

6. Lluita contra els desnonaments, amb la intenció de que l’ajuntament prengués part, fent 
convenis amb les entitats bancàries per tal de renegociar deutes i evitar els desnonaments. Al 
mateix temps, es demana una dotació de 20.000 € per tal que, mitjançant la Oficina d’Habitatge, 
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es treballés en el tema de convertir els habitatges que embargaven les caixes i els bancs en 
lloguer social. 

7. Subvenció de tributs dels habitatges dels aturats de llarga durada, un dels col·lectius més 
afectats per la crisi, igual com fem amb els mes grans de 65 anys i les famílies monoparentals, 
afegint 20.000 € a la partida ja existent. 

8. Incrementar la partida d'ajudes d'emergència a les famílies en 20.000 €. El que es volia era 
que la Plataforma Solidària tingués la participació més àmplia possible per tal que tots hi 
donessin el recolzament doncs havia de ser una eina molt important per atendre a la població. 

9. Programar al cinema Maragall, preferiblement en col·laboració amb el Cine-Club de Gavà, el 
passi de pel·lícules que s’estrenin al país i que tinguin alguna còpia en català. El cost del cicle 
correspondria al pagament dels drets d’exhibició. Proposem destinar-hi 15.000 €. 

10, Col·laborar amb les entitats locals que treballen al territori per aconseguir una conservació, 
cura i potenciació d’aquest mateix territori, i que de fet ja fa anys que hi estan actuant de forma 
voluntària, recuperant camins, restaurant fonts, netejant de flora invasora els espais d’interès 
natural del terme, etc. Es tracta doncs d’aprofitar aquesta necessitat i aquesta voluntarietat, 
establint una sinèrgia que redundi en benefici de tots, administració, territori i entitats. La 
fórmula està en els convenis per a la custòdia del territori, amb l’ajuda dels seus voluntaris i 
associats, i la participació i suport de l’administració local. Proposem destinar a aquests 
convenis una bona part de la partida que actualment figura com a “estudis tècnics de medi 
ambient”. En concret, proposem cinc convenis amb els següents objectius: 

a. Cura i manteniment del castell d’Eramprunyà 

b. Cura i manteniment del patrimoni de pedra seca 

c. Cura i manteniment de les fonts 

d. Cura i manteniment de les dunes de la platja 

e. Cura i manteniment de camins i itineraris pel terme 

Sense cost pressupostari, implicaria que es financés d'una part de la partida d'estudis tècnics de 
medi ambient. 

11, Disminució del cost del personal eventual de lliure designació. De la mateixa manera que es 
van eliminar el 100% dels càrrecs eventuals de lliure designació pels grups de l’oposició, 
creiem que cal retallar més aquesta partida pel que fa als càrrecs eventuals i directius de lliure 
designació pel govern de la ciutat.. Proposem un estalvi de 160.895,30 € 

12, Disminució de despeses de publicitat i propaganda que creiem que no és adequada en 
aquests temps de crisi i ajustos. Per això proposem eliminar les següents partides: 

a. 75.000 € de la partida de promoció i projecció de la ciutat 

b. 50.000 € de la partida de propaganda de l’Ajuntament (en resten 25.000 €) 
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c. 35.000 € de la partida de fotos per al Bruguers 

d. 25.000 € de la partida de manteniment del web del Bruguers digital 

e. 31.200 € de la partida d’impressió del Bruguers (en resten 38.800 €, iguals que els 
pressupostats per a l’any 2012). 

f. 6.000 € de la partida d’infografia i maquetació del Bruguers (resten 39.000 €). 

13, Com ja hem dit a l’hora de plantejar la proposta dels convenis amb les entitats per a la 
custòdia del territori, proposem que els diners per finançar-la surtin de la partida d’estudis i 
treballs tècnics de medi ambient. 

14, Proposem eliminar la nova partida de 30.000 € d’estudis i treballs tècnics d’alcaldia perquè 
s’entenia que era una partida de difícil justificació. 

15, Sota el concepte d’activitats de participació apareix una partida que augmenta en 30.000 € 
respecte del pressupostat l’any 2012. Es dóna la circumstància que s’han anat suprimint gairebé 
tots els òrgans participatius de l’Ajuntament al llarg d’aquests dos anys, per la qual cosa aquesta 
partida no té sentit. Proposem eliminar aquest augment, que anirà en benefici d’una partida més 
gran de 50.000 € per acció social, ja esmentada anteriorment. 

16, Sota el concepte d’aportacions extraordinàries a entitats locals es dota una partida amb la 
mateixa quantitat que figurava l’any 2012. Si bé aleshores es va justificar per poder fer front a 
les indemnitzacions dels acomiadaments de Gavà TV, al llarg de 2013 no s’ha formulat cap 
proposta d’eliminació de cap empresa ni organisme municipal més, per la qual cosa proposem 
deixar la partida a la meitat de la dotació, estalviant-nos 100.000 € que destinem a altres 
finalitats. 

En total, les esmenes proposades sumen unes disminucions globals de 655.595,39 € en una sèrie 
de partides, i per contra, uns augments de 655.595,39 € en d’altres, per la qual cosa el conjunt 
d’esmenes presentat no modifica el total del pressupost consolidat per a l’any 2013, ni precisen 
de nous ingressos a determinar. Creient que l’esmentada xifra era perfectament assumible dins 
d’un pressupost de prop de 50.000.000 €.  

El nostre vot serà d'abstenció ja que veiem un interès per part de l'equip de govern per avançar 
plegats, tenint en compte les nostres aportacions i intentant col·laborar en solucionar els 
problemes dels gavanencs i gavanenques amb els recursos limitats existents. Es feia necessari 
una reducció de despeses en publicitat i propaganda, així com una reducció en el cost del 
personal eventual i de confiança. Ens felicitem pels compromisos que encara que no introduïts 
als pressupostos confiem en el seu acompliment en els propers mesos sobretot en temes socials 
mitjançant la Plataforma solidaria i la modificacions de crèdits per inversions.” 

 

La sra. Emma Blanco, tinenta d’alcalde i regidora portaveu del grup municipal d’ICV-EUiA va 
comentar que la gestió de la realitat era diversa i complexa, doncs es tenien menys ingressos i 
més despeses, i a nivell de país ens trobàvem que érem més pobres, amb més problemes causats 
per les retallades abusives d’altres administracions, un índex d’atur que no lluny de baixar no 
parava de créixer, un augment de les necessitats socials que cada vegada es feien més grans i 
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una pobresa amb noms i cognoms. Va afegir que cada any s’esmenaven els pressupostos per tal 
no estirar més el braç que la màniga i posar ordre a les finances locals, alhora no es deixava 
sense atendre les necessitats immediates de la població. Tot i reconèixer que es podria fer d’un 
altre manera, tal i com així propugnaven altres partits polítics, el cert era que llavors 
s’amagaven les necessitats reals que hi havien mentre que la seva formació política, com a 
govern d’esquerres de la ciutat, el que feia era potenciar el que creia primordial com era el dret a 
la ciutat de les persones. Es tractava doncs de fer un esforç compartit i del conjunt dels polítics, 
empleats públics, entitats i associacions, agents econòmics i la ciutadania. Es seguia posant 
l’accés en allò que havia de comportar i garantir la cohesió social al municipi i que donés 
respostes a les situacions cada cop més complicades de molts veïns i veïnes. Es tractava d’un 
pressupost viu --adaptat als nous temps que es vivien-- que era responsable i garantia ciutadana 
de saber que el seu govern actuaria amb responsabilitat, celeritat, compromís i coherència si 
sorgien noves realitats que afrontar en el futur. Definia el pressupost com un “patchwork” 
perquè recollia i s’adaptava a la realitat actual i als compromisos adquirits amb la ciutadania, 
que plasmava la nova forma d’organització de l’administració --que la resta de grups també 
havien valorat positivament--, intentava racionalitzar la despesa, crear ocupació i economia i 
mirava d’impulsar mecanismes de ciutat. Tot això, per mirar de garantir que, tot i l’estretor del 
moment, es proporcionés una garantia de futur per a tots els ciutadans i ciutadanes. Va avançar 
que la seva formació donaria suport als esmentats pressupostos.   

 
Arribat el torn del grup municipal de CiU, el seu regidor portaveu, sr. Ramon Castellano, en 
primer lloc va manifestar que després de sentir la intervenció de la sra. Blanco, els 
tranquil·litzava el saber que la seva formació no votaria en contra atès que en el si de la comissió 
informativa, tot i formar part del govern, no ho tenia clar. 
 
En relació als pressupostos va dir que els mateixos no generaven cap esperança per a la 
reactivació econòmica i l’ocupació, considerant-los caducats abans de la seva entrada en vigor. 
Creia que el pressupost hauria de donar resposta a dos grans reptes, d’una banda, la reactivació 
de l’economia i la recuperació de l’ocupació i, per altra, complir amb el compromís de reducció 
del dèficit públic, qüestions que no es complien per la qual cosa no els feia creïbles. 
Considerava que eren uns pressupostos que aprofundien en una incertesa econòmica i que, abans 
d’aprovar-se, ja anunciaven que potser patirien aquelles modificacions de crèdit que es donen 
habitualment Ple darrera Ple. Va recordar que el govern local exigia ajustaments dràstics però 
després ja li anava bé la reducció d’aquests compromisos amb els propis grups de l’oposició, 
amb certs sectors de la població, etc. Per part de l’equip de govern s’exigeixen fer els deures als 
altres però ells, de vegades, no s’aplicaven prou. L’austeritat atacava les polítiques socials en 
uns moments tant difícils com els que s’estaven vivint, i per això, considerava que no podien 
recolzar el conjunt dels pressupostos malgrat que hi havien alguns aspectes positius. La seva 
formació política no prendria les mesures que han estat presentades per l’equip de govern, tot i 
que en alguna es podria coincidir, atès que en prendria d’altres que consideraven prioritàries. Va 
dir que el fet de suprimir patronats, la actual situació financera de l’empresa municipal GTI, SA 
o el percentatge d’endeutament de prop d’un 80% eren indicacions que feien que el seu grup 
estigués alerta.  
 
Si bé el fet de reduir estructures era una qüestió recurrent avui en dia, doncs era duta a terme per 
tot tipus d’administracions i s’havia de prendre consciència de les mateixes, el que li sabia greu 
era que, des d’altres forces polítiques, que no eren les que formaven l’equip de govern, es 
critiqués les actuacions d’altres governs fent veure que en alguns llocs es veiés bé el fet de 
retallar mentre que a d’altres es veia malament, qüestió, amb tots els respectes, que li ofenia. Va 
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anunciar que no votarien els pressupostos amb rancúnia, ni de forma partidista,  sinó pensant, 
segons el seu punt de vista, en el que li convenia als gavanencs i a les gavanenques. El que 
demanava era aixecar la vista per tal de mirar més enllà de la gestió del dia a dia i fixar-nos en 
les necessitats de les persones a les quals servim tots, buscant poder trobar punts de 
coincidència. Creia que el pressupostos no afrontaven la trista realitat del país i de la ciutat com 
era l’atur i el drama social que s’estava vivint. De vegades podia semblar que des dels 
ajuntaments poc es tenia a fer per combatre l’atur però des de les administracions s’havia 
d’utilitzar l’enginy per tal de trobar mecanismes.  

Va demanar que, en el dia a dia, el govern municipal estigués predisposat a escoltar als grups de 
l’oposició, ajudant-los a fer sentir que podien col·laborar amb propostes que potser serien bones 
pel conjunt de la ciutadania, en definitiva, que estiguessin oberts al diàleg. Atès que els 
pressupostos eren un instrument per garantir l’equilibri social, per tant, s’havia de treballar per 
garantir-lo tots plegats.  

Va concloure dient que, malgrat que altres vegades havien donat el seu vot de confiança als 
pressupostos municipals ateses les circumstàncies i situacions financeres locals, aquest cop no 
ho podien fer perquè consideraven que ja havien mostrat que quan Gavà necessitava el seu 
suport allí estaven, però que, com en aquests pressupostos no havien pogut participar, va 
anunciar el seu vot en contra.   
 
 
 
La intervenció del grup municipal del PP va anar a càrrec del sr. Sergio Engli, regidor de 
l’esmentada formació, qui va dir que ens trobàvem davant d’un pressupost que, d’entrada, 
estava sotmès a tota una sèrie de canvis, qüestió que havia dificultat el seu estudi en un inici. 

En els pressupostos es contemplava una congelació d’ingressos per impostos i taxes, i un 
increment de les transferències de l’Estat, el qual, en els temps actuals, s’erigia com el gran 
garant dels ajuntaments i les comunitats autònomes en els moments actuals. Per contra, hi havia 
hagut una reducció de les transferències de la Generalitat i de la Diputació de Barcelona. 

Com ha fet curiós va destacar que l’Ajuntament passava a fer com l’Estat, en el sentit de que 
passava a finançar els seus ens, donada la impossibilitat dels mateixos de finançar-se en els 
mercats financers, amb el corresponent pagament d’interessos. En resum, hi havia un increment 
d’ingressos en el pressupost global, d’una manera consolidada de 8,4 milions d’euros però que, 
en realitat, resumidament es tenien 8,2 milions de GTI, SA, i un 1,3 milions de l’Estat, doncs 
tota la resta vindria donada per la diferència que s’havien produït en les aportacions. En relació 
a les despeses va indicar que, l’apatia de treballs i estudis tècnics que tant havien criticat des del 
seu grup, tornava a disparar-se en un 33%, és a dir, prop de 100.000 € aplicables especialment a 
Gerència, Medi Ambient i al Bruguers. No es cansaria de criticar aquesta partida doncs era un 
cul de sac que no definia i permetia no se sabia ben bé que. Tot i que sempre havien dit que no 
dubtaven mai de res, el que volien era claredat. Es parlava que era un pressupost social, doncs 
suposadament, un pressupost social no havia de reduir les beques per a llibres, ni congelar les 
subvencions d’emergència, ni reduir la reserva de programes i garantia social. En canvi, se 
seguien subvencionant programes que, al seu entendre, eren de dubtós interès, per la qual cosa 
va pregar una vertadera reestructuració de les subvencions. Li va cridar l’atenció el fet de no 
veure cap disminució de despesa degut a la reestructuració que realitza l’ajuntament doncs no 
entenia que s’hagués dut a terme si no comportava cap estalvi. En relació a les inversions de 
l’ajuntament es veia que les obres del Parc Lluch i la Casa de les Famílies es passaven a l’any 
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següent, fet que considerava lògic atesa la situació, però considerava que l’any vinent la situació 
seria la mateixa.  

Per part de les empreses públiques, i de GTI, SA, en concret, ja va tenir la ocasió de comentar 
alguns punts en el corresponent Consell d’Administració. Es pot observar que hi ha una 
important reducció de despeses corrents, amb motiu d’una reestructuració important que fa 
l’empresa, un increment de les despeses financeres i un intent de devolució de deutes. És un 
intent perquè està basat en una venda de terrenys a preus del millor moment del mercat de 
terrenys, considerant que si l’IMPSOL, acceptava l’esmentat preu, era quasi per denunciar-ho. 
També es basava en unes quotes urbanístiques i en unes sentències que permetria que GTI, SA, 
pogués tornar els seus deutes i alhora iniciés una sèrie d’obres al Pla de Ponent. Va dubtar que 
alguns dels esmentats ingressos es poguessin assolir. 

En el cas de PRESEC, SA, va dir que el pressupost era gairebé calcat al de l’any anterior, doncs 
no hi havia reestructuració de cap tipus. Seguia tenint un problema de productivitat que romania 
sense resoldre’s, doncs entenia que s’havia d’augmentar la productivitat de l’empresa, per tal 
d’aconseguir majors serveis al ciutadà al mateix cost o igual servei a menor cost. Tenia la 
sensació que Gavà 21 no havia arribat pas a PRESEC, SA. Tampoc es contemplava la extinció o 
dissolució de la companyia Gavanenca d’Obres, SL, la qual seguia tenint a 31 de desembre de 
2012 un endeutament d’un 1,1 milions d’euros que devia a varies entitats bancàries i dels que 
PRESEC, SA, se n’hauria de fer càrrec, circumstància que afectaria al pressupost de PRESEC, 
S.A. 

En resum, quan al Ple de Taxes van dir que els hi agradava la música però els hi faltava estudiar 
la lletra, ara, podent-la analitzar, s’han adonant que no defineix una política clara en quant a 
despeses i es basava en un increment d’ingressos per unes vendes suposades que seguien sense 
tenir-les clares, doncs es portaven ja varis anys així i les consideraven fiables. Era cert que, es 
podrien produir uns ingressos, que no estaven reflectits, com els corresponent al cementiri, 
diners que podien anar molt bé per a certes qüestions com podien ser per a inversions. Va 
recordar que en aquest cas, serien ingressos extraordinaris demanant que es destinessin a 
inversions o a reducció  de deute, tal i com marcava la llei. 

Per tot això, va indicar que, com no tenien molt clar que fossin uns pressupostos que necessités 
la ciutadania de Gavà, ni que fossin els que es podrien haver donat des d’un punt de vista d’una 
vertadera reestructuració, va anunciar que la formació política que representava votaria en 
contra. 

 
En una segona ronda d’intervencions, el sr. alcalde va donar la paraula novament al sr. Víctor 
Carnero per tal que fes una valoració global així com de les esmenes presentades pel grup 
d’ERC-EV-IxG. 

El sr. Victor Csrnero va agrair als diferents grups el tarannà que havien demostrat durant els 
darrers dies, tant a les consultes personals que li havien realitzat com les fetes als serveis 
econòmics, atesa la complexitat del pressupost actual, fruït de la integració dels diferents 
organismes autònoms i de Gavà Televisió, S.L. Va indicar que tan ell com el Gerent, com 
l’Interventor es posaven a disposició per qualsevol dubte o esclariment si es volia aprofundir a 
nivell conceptual en les partides i mirar de trobar les fórmules de claredat a les que el sr. Engli 
reclamava. 
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En relació a l’exposició feta pel sr. Ibáñez va indicar-li que en les referències que havia fet, 
fonamentalment a Gavà Televisió, SL, la nova estructura organitzativa preveia la integració de 
la societat i del seu personal, així com el nou de model de gestió en l’ajuntament. 
Malauradament, l’abandonament de la resta de membres del Consorci,, va plantejar dificultats 
de viabilitat en l’empresa. Va assenyalar que en tot moment des del govern municipal s’havia 
comentat i així s’havia traslladat, la voluntat de l’ajuntament de salvar el màxim nombre de 
llocs de treball en tots els organismes, per bé que en alguns casos això exigia certa dificultat, i 
alhora mantenir els nivells salarials. Per aquests motius no podien compartir que la proposta, en 
aquest cas dels mitjans de comunicació, que l’adequació passés per una reducció dràstica dels 
salaris, sense descartar que, en alguns casos, pot ser una via a explorar.  

Respecte a la proposta que plantejava de les societats municipals GTI, SA i Gavanenca d’Obres, 
S.L. va avançar que el govern estava estudiant fórmules d’adequació i reestructuració de les 
societats a la realitat actual.  

Els estalvis produïts en el capítol 1 són els que marca la llei  de pressupostos però també l’efecte 
del Pla de modernització de l’Ajuntament que va suposar, l’exercici passat, la supressió de cinc 
càrrecs directius: director de serveis, un gerent i dos tècnics responsables de departament., que 
era producte de l’ajust del 2,14 % donat que la contenció i la previsió d’algunes amortitzacions 
de les places ja estava pressupostada però no sumat l’import total de l’ajustament produït en el 
capítol I. 

Pel que feia a les subvencions va dir que s’havia apostat pel seu manteniment i el treball amb les 
entitats, així com pel manteniment dels serveis propis, bé aquells que es prestaven directament 
en els centres de formació o en determinats equipaments o conveniats amb entitats. 

En quant al possible estalvi de la paga de Nadal va assenyalar que la pròpia Direcció General 
d’Hisenda ja ha fet dues resolucions en las que obliga als ajuntaments a provisionar dita 
quantitat a expenses del destí futur que tingui, però de moment figuraran en la liquidació com a 
no disponible i pendent del destí que reglamentàriament es marqui. 

En relació a les esmenes presentades pel grup municipal d’ERC-EV-IxG, va avançar que 
algunes de les esmenes no les acceptarien ja que suposaria la no realització d’alguns programes 
o serveis prioritaris per l’equip de govern, però en d’altres, de manera textual o transaccionada, 
compartien la finalitat, per la qual cosa faria una proposta d’incorporació al pressupost del 2012 
en aquest moment o amb les modificacions pressupostàries que corresponguessin. A 
continuació va passar a enumerar-les: 
 
1) Segona fase del programa de subvencions a empreses per a contractar aturats de llarga 

durada. 
 
El programa el que contemplava era un règim de financiació als ajuntaments dins del programa 
de suport a les polítiques socials i municipals de l’Àrea Metropolitana, que en l’actualitat era de 
caràcter, bianual (2012-2013) i en cada una es podia disposar de 200.000 € i 99.000 € que 
aportava l’ajuntament, fent un total de 498.550 € per aquest primer procés. Les bases que 
s’havien aprovat , així com les de l’Àrea Metropolitana contemplaven contractes de 6 mesos i la 
condició, per part de l’empresa, de contractar 6 mesos més, per tant,  la durada del contracte 
seria d’un any.  Es compartia el plantejament fet, que en el moment actual i donada la 
necessitat, es traslladaria a l’Àrea Metropolitana la intenció de renovar en el període 2014-2015 
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el mateix programa amb el compromís de que l’ajuntament, arribat el cas, posaria la part que li 
pertocaria, que en aquest moment era un 20%. 
 
2) Finestreta única empresarial. 
 
Va comentar que l’ajuntament té previst implementar un servei d’atenció a les empreses i 
persones emprenedores similar a la finestreta única que s’havia demanat i que com a tal és una 
de les accions prioritàries en el PADEOG durant el primer trimestre de 2013, aquest servei està 
degudament pressupostat en el Capítol I i II de les corresponents partides del àrea responsable 
de la seva implementació. El que no s’acceptaria seria el punt tercer de l’esmena.  
 
3) Programes de garantia social.  
 
En aquest moments l’equip de govern està valorant la dotació de recursos que ha de tenir la 
plataforma Gavà Solidaria. Quan les necessitats estiguin política i tècnicament valorades es 
dotarà de la infrastructura necessària amb el compromís de fer la corresponent modificació de 
crèdits i crear una partida pressupostària amb un crèdit inicial de 30.000 €. 
 
 
4) Inversions: Arranjament de voreres 
 
Va dir que si si que era veritat que havien incorporat per la incertesa que encara es tenia  de les 
inversions supramunicipals del programa d’inversiosn, però contemplaven el prioritzar dites 
actuacions de pavimentació i de arranjament de voreres o altres que poguessin plantejar-se.  
 
5) Partida participativa. 
 
Entenia que les entitats de la ciutat disposen de la convocatòria de subvencions. I que era a 
través de les seves propostes d’activitats que es regulava el repartiment de la partida destinada a 
subvencions. 
 
6) Lluita contra els desnonaments. 
 
Va assenyalar que ja s’havia començat a treballar amb bancs i caixes d’acord amb les nostres 
possibilitats per tal de trobar possibles solucions a aquestes dramàtiques situacions. De totes 
maneres treballarem també per poder articular mecanismes a través de la plataforma Gavà 
Solidària 
 
7) Subvencions de tributs a aturats de llarga durada. 
 
El criteri consistia en apostar més per la línia de ajustes directes, via pressupost municipal, als 
col·lectius mes afectats per la crisis que al model de subvenció fiscal. Volem incidir en aquestes 
problemàtiques a través d’ajudes directes en formes via la plataforma Gavà Solidària. 
 
8) Ajudes d’emergències. 
 
Les  partides corresponents es troben  en el  capítol II i IV i van ser incrementaades el darrer 
any. No obstant, si es donés el cas d’esgotament de les partides destinades a aquests conceptes 
es procedirà a realitzar una modificació pressupostària per dotar-les dels imports que fossin 
necessaris. 
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9) Cicle de cinema en català. 
 
El cinema programat pel cineclub era l’escollit pels propis cinèfils, programant cinema tant en 
català com en castellà. Altrament en la programació infantil que l’Ajuntament executava al llarg 
de l’any (festa major, festes de Nadal, juliol) també es programava en ambdues llengües. 
Recollim l’esperit de la seva esmena i parlarem amb els responsables del Cine-Club per tal de 
trobar vies per tal de potenciar el passi de més pel·lícules en català.   
 
 
10)  Convenis per a la custòdia del territori. 
 
Va comentar que l’Ajuntament de Gavà estava adherit a la Xarxa de Custòdia del Territori. A la 
citada xarxa, els acords es centraven en convenis entre l’Administració i propietaris privats per 
la preservació de les finques particulars. La finalitat expressada en l’esmena (acords entre 
associacions i Ajuntament per preservar espais públics) ja s’estava preparant en l’actualitat, 
concretament amb entitats ecologistes i associacions de veïns.  Però, va afegir,  fonamentalment 
es centrarien els esforços en la cura i manteniment del castell d’Eramprunyà, de titularitat 
municipal, que en l’actualitat és objecte d’un nou Conveni entre Diputació i Ajuntament. 
 
11)  Eventuals de lliure designació. 
 
No es compartia el criteri respecte a aquesta proposta de reducció salarial. El parer de l’equip de 
govern és que en els càrrecs eventuals i directius es segueixi aplicant, tal i com s’ha fet, els 
mateixos criteris que amb la resta de personal, d’acord amb tot allò que es contempli a la llei de 
pressupostos generals de l’estat..  
 
12) Publicitat i propaganda. 
 
Va exposar que el criteri de l’ajuntament era el d’informar als ciutadans i les ciutadanes, atès 
que era un deure que no deixarien de complir perquè constituïa un servei municipal més, que es 
volia millorar en el dia a dia i amb un menor cost. En el 2013, es buscava  promoure i projectar 
la ciutat, en un moment que cal reactivar l’economia de la ciutat des de tots els punts de vista. 
 
13)  Informes i estudis externs (medi ambient). 
 
Es tractava d’una partida en la que es contempla la realització de les activitats pròpies de la 
regidoria, i que en gran mesura, la seva financiació, està condicionada a subvencions finalistes 
d’altres administracions. La no realització suposaria la pèrdua dels ingressos. 
 
14)  Informes i estudis externs (Alcaldia). 
 
Des de l’Equip de Govern es considerava que aquesta és la quantitat mínima que correspon a les 
previsibles necessitats derivades del Pla de Modernització Gavà 21. 
 
15)  Activitats de  participació. 
 
El darrer pressupost es va reduir la consignació, però considerem que aquesta és la consignació 
necessària per a les diferents activitats de participació al 2013. D’altra banda, existia el 
compromís de trobar noves fórmules de participació en substitució de les Juntes de Govern que 
s’havien suprimit. 



  

 

 21 

16)  Aportacions extraordinàries a empreses municipals. 
 
Va explicar que es duien  terme per un criteri de prudència economico-financera, a la vista de 
que ens situàvem en un entorn força complicat pel proper exercici i per tal de cobrir les 
possibles necessitats que es poguessin produir en les empreses municipals. 
 
Es tracta d’una reserva que si no es necessita es destinaria a un fi social.  
 
 
Respecte als comentaris del grup de CiU va expressar que si bé era cert que hi havia una certa 
indefinició o inconcreció econòmica no ho era el fet que l’austeritat hagués atacat les polítiques 
socials, doncs es vetllava pel manteniment de la ciutat així també com per les persones i les 
prestacions de serveis socials en l’àmbit de la cultura, de l’educació,  de la gent gran i de la gent 
més necessitada. En relació a quin era el límit al que podien arribar els ajuntaments, el cert era 
que des de l’administració central s’estava insistint en el fet que els ajuntaments no havien 
d’assumir qüestions més enllà de les seves competències. Va recordar que l’ajuntament faria 
una inversió de prop de 500.000 € per a la promoció d’incorporació de noves activitats i de 
foment de l’ocupació, xifra prou significativa a nivell d’una corporació municipal.  
 
 
En relació al sr. Engli, creia entendre que havia dit que les empreses pagaven interessos pels 
serveis que els hi prestava l’ajuntament. Entenia que potser hi havia una confusió i per aquest 
motiu va voler explicar que l’ajuntament contemplava la previsió d’ingressos per interessos de 
les societats municipals que havien participat en el Pla de Finançament a Proveïdors de l’Estat, i 
el que feia era cobrar-los per després lliurar-los a l’Estat, que és qui realment els cobrava. Pel 
que feia als comentaris de reducció d’algunes partides, va dir que, amb caràcter general, 
sobretot en les partides de l’àmbit social, en algunes es produïen increments i en d’altres es 
mantenien en els mateixos nivells, més enllà de la política de contenció que hi havia en termes 
generals. També va dir que hi havien una sèrie de qüestions a tenir en compte, i era que des dels 
ajuntaments es feien uns plans d’ajuda de cofinançament de polítiques d’altres administracions 
com era el cas de les beques de llibres i s’havia constatat que l’aportació de l’Estat central a la 
partida de beques s’havia reduït a una tercera part. Respecte a les reducció del capítol I del 
pressupost, va indicar que es devien a la reducció de 10 persones com a conseqüència de 
l’imperatiu legal de no reposar els llocs de treball a les administracions mentre que la 
corresponent al capítol II, en especial la relativa a compra de béns, serveis i la rebaixa en 
consums, eren fruit del Pla de modernització i de les mesures adoptades a tal efecte. En 
referència a l’empresa municipal GTI, SA, va dir que tenia el pressupost com una estimació, 
però que en canvi, la valoració de la parcel·la del Pla de Ponent no era una estimació, sinó que 
provenia de la quantitat assignada en el contracte subscrit amb l’IMPSOL, el qual estava obligat 
a complir. En el cas de PRESEC, SA, va voler remarcar l’esforç que s’havia fet en dita societat 
atès que es mantenien els serveis que prestava amb la mateixa qualitat i intensitat, a la vegada 
que s’incorporaven nous sectors. Va assenyalar que l’aportació municipal per al 2013 era la 
mateixa que va realitzar al 2009 i això era degut a la implementació de nous sistemes de gestió 
per tal de reduir la dependència que pogués tenir de la corporació.  
 
 
En una nova intervenció el sr. Ibáñez va voler fer una sèrie de puntualitzacions, la primera, va 
dir, que si el criteri era mantenir els llocs de treball, si s’havia pogut fer amb Gavà Televisió, 
SL, entenia que també s’hauria pogut fer amb Gavanenca d’Obres, SL. També va indicar que 
malgrat el comentari de la paga de Nadal que havia fet, si es restava de dita quantitat es 
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continuarien pagant 2.600.000 € que tindria un pes important en la modificació del pressupost 
del 2013. Pel que feia a la distribució i assignació de recursos volia fer un parell de comentaris 
en el sentit de que en el programa de conciliació de vida familiar i laboral s’havia passat de 
3.500 € a 18.500 €, lamentablement, amb els nivells d’atur que hi havien avui en dia, no 
s’acabava de veure clar dita partida. També va considerar discutible l’aportació al Consorci de 
normalització Lingüístics de 38.000 € quan només se’n destinaven 19.000 € a beques de 
menjador o no es suplementava la disminució d’aportació de la Generalitat en les llars d’infants, 
atès que eren qüestions que creia que s’haurien de tenir en compte. 
 
 
Abans de la votació de l’acord el sr. alcalde va proposar al grup municipal d’ERC-EV-IxG 
d’assumir les esmenes núms. 1, 2, 3, 4, 6, 9 i 10 en el sentit explicat pel ponent i que 
l’esmentada formació en retirés la resta. Proposició que el portaveu d’ERC-EV-IxG va acceptar.  
 
Per concloure el debat el sr. alcalde va dir que eren els vuitens pressupostos que presentava i 
fent un repàs s’adonava que des de l‘any 2008 els havia presentat en un ambient de recessió 
econòmica i crisis, i que en cadascun s’havia fet un esforç col·lectiu per tal de minimitzar 
l’impacte de la crisi. Un pressupost era una previsió d’ingressos i despeses que es feia en un 
exercici però una evolució d’un govern no es podia fer en un exercici, sinó en un mandat  o, fins 
i tot, més enllà. Per això, va voler fer un clam a l’optimisme perquè creia que des de 
l’ajuntament s’havia agafat amb rigurositat la gestió de la crisis. Compartia l’opinió del sr. 
Castellano en el sentit de que totes les administracions s’havien vist abocades a fer retallades i 
l’ajuntament no n’era una excepció però havia volgut prioritzar en un aspecte que era el 
d’intentar no disminuir la despesa social i alhora intentar també que la pràctica totalitat dels 
empleats públics de l’Ajuntament poguessin seguir desenvolupant la seva tasca en aquest 
període. Va recordar que el 63% del pressupost municipal corresponia al capítol I i que l’equip 
de govern no volia, malgrat que a vegades era necessari, destruir ocupació en la corporació. 
Quan va accedir al càrrec d’alcalde l’any 2005 mai hagués imaginat que la seva principal 
preocupació en un futur seria la de pagar la nòmina als treballadors municipals, però es feia 
cada mes i s’assolien els compromisos adquirits, donat que també s’estaven pagant a 
proveïdors, si bé amb ajuda de l’Estat. Al mateix temps va agrair als dos membres de la 
corporació que alhora formaven part de la Diputació de Barcelona les dues aportacions 
extraordinàries que faria l’esmentat ens per import de 190.000 € i 193.000 € per al exercici 
present i pel següent. Va voler remarcar que es treballava de valent perquè la ciutat tingués el 
mínim impacte de la crisis, una crisis que, malgrat no haver-la generat, els hi tocava gestionar. 
En relació a les competències impròpies va aclarir que malgrat que no fossin competències 
pròpies sí que suposaven preocupacions per l’equip de govern i, en aquest sentit, l’ajuntament 
de Gavà era l’únic ajuntament dels municipis metropolitans que estava destinant ajudes directes 
a treure a la gent de l’atur durant un any i ajudant a les empreses a que això fos possible. Com 
també era l’únic que estava intentant reactivar el seu comerç i la seva indústria amb una política 
fiscal novedosa des del punt de vista de les subvencions. El que volia transmetre era que 
l’ajuntament de Gavà lluny de resignar-se amb l’actual crisi es preocupava per combatre-la 
utilitzant tos els mecanismes possibles al seu abast. Va insistir en que la dissolució de societats 
era la última ratio i es lluitaria sempre per tal d’evitar-les i aconseguir que les empreses 
municipals poguessin seguir en actiu. Va reiterar que des d’una perspectiva global s’estava 
assolint els objectius atès que, per exemple, s’estava reduint el deute municipal any a any. Va 
agrair el to de les intervencions dels regidors i el posicionament polític d’abstenció i alhora 
l’esforç que estava fent el conjunt de l’administració, i en concret, el que feien els treballadors 
públics per tal d’entomar aquesta situació de crisis en les seves economies personals.  
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Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. Alcalde-President dóna per acabada la sessió essent les 
dinou hores i trenta-vuit minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari accidental en 
dono fe. 

         L’Alcalde                                                                                El Secretari accidental 
 
 
 
 
 
 Joaquim Balsera García                                                                  Joaquín García Lorca 


